
 

 

 

1e themasessie Houtstook: Wat kan je als gemeente doen aan 

houtstook? Geleerde lessen uit pilots 

Beschrijving 
 
De themasessie begon met het toelichten van de gezondheidseffecten van houtstook en het 

belang van houtstookbeleid.  

De gemeente Maastricht benoemde de moeilijkheden van het omgaan met 

houtstookoverlastmeldingen. Doormiddel van een SPUK zijn zij bezig met het 

opstellen/uitvoeren van een plan van aanpak houtstook.  

De gemeente is als eerste stap begonnen met het in kaart brengen van overlastmeldingen. Dit 

deden zij door middel van enquêtes onder inwoners waaruit blijkt dat 50 procent last heeft van 

houtstook. Deelnemers van de peiling waren zowel niet-stokers als stokers. Hieruit kwam ook 

dat er bijna geen verschil zit tussen winter- en zomermeting en de verschillende wijken in 

Maastricht. 

Daarnaast is de gemeente begonnen met het meten van houdstook met fijnstofsensoren bij de 

mensen die klachten melden en tegelijkertijd ook meting bij stokers. Gelijktijdig werd er door de 

deelnemers ook een dagboek bijgehouden met klachten en stookmomenten. De klachten werden 

vervolgens beoordeeld in combinatie met meetdata van de sensoren. De uitkomsten hiervan 

laten zien dat er een relatie is tussen de meetdata, het ervaren van hinder en stookgedrag (qua 

moment).  

De gemeente heeft nu via de SPUK een adviesbureau ingehuurd om een longlist op te stellen met 

houtstookmaatregelen om uiteindelijk samen met een denktank tot een shortlist van 

maatregelen te komen uitgewerkt in een beleidsnota. 

Vervolgens vertelde de gemeente Barneveld over de verhitte discussie over houtstook in de 

gemeente en hoe zij de tools voor houtstook van het Schone Lucht Akkoord gebruiken. 

Daarnaast werden de moeilijkheden van handhaving en overlast aantonen besproken en de 

gemeente vertelde hoe zij stokers voorlichting geven over stoken op de juiste manier.  

Ook heeft de Gemeente Barneveld een enquête gedaan voor klachten en stookgedrag. Deze 

enquête liet zien dat inwoners niet handelen naar de adviezen over stookgedrag van de 

gemeente. Barneveld blijft in de toekomst stookseizoensgericht inzetten op stookvoorlichting.  

* De tijd was op, dus de volgende punten werden heel snel behandeld, veel info staat op 

de slides* 

Hulpmiddelen voor gemeenten via de samenwerkingsruinmte van het Schone Lucht Akkoord.  

1. Routewijzerhoutstook en overlast geeft richting aan hoe je een wijkgerichte aanpak 

opzet en hoe je omgaat met overlastmeldingen.  

2. Voorlichtingsmateriaal beschikbaar. Communicatie materiaal en stookadvies.  

3. SpuKs beschikbaar voor allerlei soorten zaken (zoals pilotprojecten, emissie verlaging en 

overige dingen) 

Pilot stookverbod bij een stookalert komen nieuwe producten voor, zoals (zie slides). 

Pilot houtstook arm en vrije wijken komen ook nieuwe geplande producten aan, zoals (zie 

slides). 

 



 

 

 

Aandachtspunten/vragen 

1. Vraag: In andere landen gebeurt het wel om handhaving te koppelen aan stookadviezen. 

Waarom is een anoniemmeldpunt in combinatie met  drones niet mogelijk? Antwoord: 

waarnemen en bewijzen van stoken is lastig en handhaven ook. Overlast aantonen is 

(juridisch) erg ingewikkeld. Capaciteitsprobleem bij de handhavers. 

2. Vraag: Richt het ministerie zich nu voornamelijk op houtstook in de winter of ook BBQ 

zomer? Antwoord: op dit moment heeft stoken in de winter de prioriteit, maar straks 

ook uitbreiding naar BBQ zomer en vuurkorven. Dit komt vaker naar voren bij het 

publiek. 

3. Integreren van stookwijzer en stookalerts is een goed idee. Komt niet overeen. Hier 

wordt aan gewerkt zegt Marije. 

4. Voorlichtingsmateriaal (GGD) komt weinig naar voren van de de gezondheidsklachten 

die worden opgelopen door houtstook. De VNG zegt dat het handig zou zijn als het rijk 

gezondheidseffecten ook beter gaat communiceren naar het publiek. 

 

2e themasessie Houtstook: Houtstook en de Omgevingswet  

Beschrijving  
 
De themasessie begon met het toelichten van de gezondheidseffecten van houtstook en het 

belang van houtstookbeleid 

In de themasessie kregen we een opfrisser over huidige regelgeving voor houstook, zoals het 

bouwbesluit en de wet milieubeheer. Daarnaast werd de nieuwe situatie onder de 

omgevingswet toegelicht.  

Onder de omgevingswet blijven delen van de huidige wetgeving bestaan, zoals onderdelen van 

de wet milieubeheer en de Europese ECOdesign eisen voor uitstoot van nieuwe kachels.  

Toekomstige nieuwe wetgeving onder de nieuwe omgevingswet zijn besluit bouwerken 

leefomgeving. Deze zegt in grote lijnen hetzelfde als het vorig bouwbesluit.  

De belangrijkste verandering onder de omgevingswet is dat er meer ruimte komt voor 
decentrale regelgeving via de bruidsschat en het omgevingsplan. De gemeentes krijgen meer 

handelingsperspectief onder de omgevingswet. Zo mogen zij meer bepalen met eigen 

regelgeving en zijn er straks meer verschillende type regels mogelijk (zie slides).  

Er werden handige denkrichtingen voor regelgeving besproken en geschetst voor in de 

toekomstige omgevingsplannen voor gemeentes. Zo worden de stookwijzer en het stookalert 

geïntegreerd en kunnen gemeentes hiermee straks een stokverbod mogelijk maken. Meer 

informatie is te vinden op de samenwerkingsruimte van het Schone Lucht Akkoord, zoals hoe je 

invulling kan geven aan je omgevingsvisie en -plan als gemeente.  

Benoemt werd dat kachels blijven toegestaan onder de omgevingswet. Voor richtlijnen voor het 

gebruik van kachels zijn onder de omgevingswet straks via lokale regelgeving wel meer 

mogelijkheden voor via het omgevingsplan van gemeentes.  

De gemeente Eindhoven benoemt de waarde van het dialoog aangaan met de stad om een goed 

beeld te krijgen van de overlast en draagvlak te creëren voor eventuele maatregelen. Zij zijn op 

dit moment met verschillende pilots bezig over hoe je zaken vast legt in het omgevingsplan en 

hoe de bruidsschat vertaald kan worden. Zo zijn zij ook bezig met metingen van 



 

 

 

houtstookuitstoot en kijken zij (via pilots) wat er allemaal mogelijk is wat betreft kachels in 

nieuwbouwwijken. Hiervoor werken zij ook samen met andere gemeenten en raden andere aan 

ervaringen te delen wat betreft regels in het bestemmingsplan.   

Toelichten van verschillende hulpmiddelen voor gemeentes (zie filmpje, slides en verslag 1e 

themasessie).  

 

Aandachtspunten/vragen 
1. Vraag: In Duitsland worden schoorstenen gekeurd, kunnen gemeentes dat straks ook 

onder de omgevingswet? Antwoord: Dat zou misschien kunnen mits de keuring voldoet 

aan de voorschrijving in het bouwbesluit, maar dit lijkt wel op een verkapte 

registratieplicht.  

2. Rekensheet invullen gezondheidsbaten is lastig voor houtstook, want er is weinig 
duidelijk bij houtstook. Sigi raad aan om pilotproject te gebruiken. 

3. Hoe kunnen we nou handhaven en hoe gaan we om met de problemen rondom 
handhaving. Dit kwam erg vaak aanbod en hierover spelen erg veel vragen bij gemeentes. 
Ook als we het straks wel kunnen vastleggen in de nieuwe omgevingswet blijft handhaven 
en monitoren waarschijnlijk nog steeds lastig. Discussie ging hier vaak over. 

4. Alle vragen werden beantwoordt tijdens de sessie en er werd vaak gezegd dat het 
ministerie er al mee bezig was. 

 

Advies/acties  

• Gemeentes laten samenwerken wat betreft omgevingsplannen rondom houtstook. 
Ervaringen delen.  

• Gezondheidsproblemen houtstook beter naar buiten communiceren als rijksoverheid  
 
 

De presentaties zijn terug te vinden op de terugblikpagina op de website van het Schone Lucht 

jaarcongres. 

 

 

 


